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ARVAMUS
MIKS ME SALLIME
SALLIMATUT?
Jõhvi polit-
seijaoskon-
na juht Kal-
le Kuusik:
„Kui puudub
soov või jul-
gus ise sek-
kuda, siis
korravalvurile teatamine
võiks olla üks võimalikest
sammudest.” LK 2

UUDISED
IISAKU MUUSEUM SAI
UUE OMANDIVORMI JA
UUE JUHI
Vallaasutu-
sena tegut-
senud Iisa-
ku muu-
seum alus-
tas aastat
sihtasutuse-
na Iisaku Ki-
helkonna Muuseum ja uue
direktoriga, kelleks on Marko
Vinni. LK 4

RIIK TULEB
OMAVALITSUSTELE
LASTEKAITSES APPI
Sotsiaalkindlustusamet avas
Jõhvis Ida piirkonna laste-
kaitse üksuse, mille kolme-
liikmeline meeskond abistab
kohalikke omavalitsusi kee-
rulisemate juhtumite lahen-
damisel ja paneb eri vald-
kondade spetsialistid ühiselt
abi vajava lapse heaks tööle.
LK 6

RAHALEHT
ALANUD AASTA ÜHTAEGU
TÄIDAB JA TÜHJENDAB
INIMESTE RAHAKOTTI
Jaanuarist hakkavad kehti-
ma mitmed seadusemuuda-
tused, mis mõjutavad ka
elanike rahakotti. Alampalk,
maksuvaba tulu, peretoetu-
sed ja pension kasvavad; sa-
mal ajal tõusevad kütuste,
alkoholi ja tubaka aktsiisi-
määrad.
LK 5

RAHVASTIK: Elanike arv vähenemise tempo on pisut pidurdunud

Ida-Viru on viie aastaga
kaotanud Jõhvi jagu inimesi

Tänavuse aasta 1. jaa-
nuari seisuga oli rah-
vastikuregistri andme-
tel Ida-Virumaal 150
943 elanikku, mis on üle
13 000 võrra vähem kui
viis aastat tagasi. Ar-
vuline kaotus on suu-
rem, kui on jäänud ini-
mesi elama maakon-
nakeskusesse Jõhvi.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

2015. aastal sulas maakonna
elanike arv 2374 inimese võr-
ra. Üldise ja pikaajalise nega-
tiivse suundumise ainus hel-
gemmärk, et mullune vähene-
mistempo oli pisut väiksem
kui kolmel eelneval aastal.Kui
mullu vähenes Ida-Viru rah-
vastik 1,5protsendi võrra, siis
2014. aastal 1,7 ja 2013. aastal
üle 2,1 protsendi. Samas tasub
arvestada, et tookord soodus-
tas enda väljakirjutamist ka
pealinna agressiivne tasuta
bussiliikluse kampaania oma
linna elanikele.
Napilt veel
Tartumaa ees

Võrdluses teiste maakonda-
dega püsib Ida-Virumaaelani-
ke arvult endiselt Harjumaa
järel teisel kohal. Ent Tartu-
maa on jõudnudpäris Ida-Viru
kannule ja jääb maha kõigest
1626inimesega. Tartumaal on
elanike arv aastaga kasvanud
636 võrra ja kui senised tren-
did jätkuvad, siis peaks täna-
vuse aasta lõpuks Tartumaa
tõrjuma Ida-Virumaakolman-
dale kohale.

Elanike arv vähenes mul-
lu kõigis Ida-Viru omavalit-
sustes peale Mäetaguse. Tä-
nu põlevkivi kaevandamista-
sudele tuludepoolest ühe ela-
niku kohta kõige jõukamasse
omavalitsusse lisandus eelmi-
se aasta jooksul kümme ini-
mest. Vaid mõne elanikuga
jäid aastaga miinusesse Illu-
ka ja Toila vald.

Osakaalu poolest toimus
kõige suurem kukkumine aga
Ida-Virumaakõige väiksemas
vallas Tudulinnas, kuhu nüüd-
seks on alles jäänud vaid 437
elanikku. Aasta tagasi oli neid
kaheksa protsenti rohkem.

Ida-Viru suurimas linnas
Narvas oli elanike kadu maa-
konna keskmisest väiksem− miinus 776 inimest ehk li-
gemale 1,3 protsenti. Koht-
la-Järve seevastu kaotas aas-

taga ligemale kaks protsen-
ti oma elanikkonnast ehk 601
inimest.
Tõmbekeskus
Jõhvi ei tõmba

Ida-Viru keskmisest kiire-
mini kahanes elanike arv ka
Jõhvis, mis maakonna eelda-
tava tõmbekeskusena peaks
hoopis elanikke ligi meelita-
ma. Aasta lõpuks vajus Jõh-
vi valla elanike arv alla 12
000 piiri − 11 996. Aastaga jäi
Jõhvi väiksemaks 221 inime-
se ehk ligemale kahe protsen-
di võrra. Viimase viie aastaga
on maakonnakeskus kaotanud
aga ligemale tuhat elanikku.

Alates 2014. aasta suvest
Jõhvi vallavanema ametis
olev Aivar Surva tõdes, et olu-
kord, kus kõik Eesti maakon-
nad peale Harjumaa ja Tartu-
maa pidevalt elanikke kaota-
vad, on selge märk, et regio-
naalpoliitika elluviimisega on
ilmselgelt hiljaks jäädud.

Surva kritiseeris muu hul-
gas ka põlevkivipoliitikat. "Kui-
gi põlevkivi toodetakse ja töö-
deldakse Ida-Virumaal, onkogu
teadustegevus koondatud riigi
poolt Tallinna ja seal on valda-
vas osas ka Eesti Energia aren-
dustegevus. Seetõttu ongi pa-
ratamatu, et ka paljud nendest
noortest, kes selle Ida-Virule nii
omase majandusharuvastu hu-
vi tunnevad, on maakonna jaoks
kaotatud," tõi ta näite.
Elukeskkond ja
töökohad määravad

Jõhvi võimudpüüavad Sur-
va sõnul oma nappidele mak-
sutuludele lisaks haarata nii

palju kui võima-
lik kinni ka Eu-
roopa Liidu ra-
hast, et elukesk-
konda paranda-
da, aga sellest ei
piisa põhimõtte-
liste murrangu-
te tegemiseks.
"Elukeskkon-
na seisukohast
oleks Jõhvile
suur asi pargi-
keskuse raja-
mine koos uju-
la ja jäähalliga,
aga seegi asi on
nüüd uurimise
tõttu toppama
jäänud. Uute
töökohtade sei-
sukohast looda-
me palju töös-
tuspargile, aga
ka selle käima-
tõmbamine lä-
heb soovitust
märksa aeglase-
malt," sõnas ta.

I d a - V i r u
maavanema
Andres Noor-
mäe hinnangul
on praegustes oludes maa-
konna elanike arvu pidev ka-
hanemine paratamatus. "Mi-
nu arvates on võimalik seda
pöörata vaid sisserändajate-
ga. Ma ei pea silmas pagulasi,
vaid välismaalasi, keda Eesti
vajab oma majanduse kasva-
tamiseks ja kelle jaoks Eesti
oleks sobiv maa eneseteosta-
miseks," sõnas ta.

Samas on Noormäe meelest
Ida-Virumaaelanike arvu ka-
hanemise pidurdamisel võt-

metähtsusega siinsete linnade
elukeskkonna järsk paranda-
mine. "Ainuüksi mõnest uuest
rattatee jupist ei piisa. Kardi-
naalselt peab muutuma pare-
maks linnade välisilme. See
on asi, mida palju kohalikud
inimesed ei pane isegi tähe-
le. Küll aga on see väga tähtis
uutele tulijatele ja investori-
tele.Paljud külalised on mul-
le seda ka otse öelnud. Selle
nimelpeamekõvasti pinguta-
ma,"kinnitas Noormägi.

Piiril on
pingelised
päevad

Uue aasta saabu-
des kasvab Narvas pii-
riületuste arv. Piiriüle-
tuste haripunkti on oo-
data nädalavahetusel.

Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Nagu möödunudaastatel, kas-
vas ka tänavu jõulude ja uus-
aasta paiku Narvas Eesti-Vene
piiri ületavate inimeste arv.
Politsei- japiirivalveameti Ida
prefektuurist anti teada, et
jõulude ajal ületas piiri 9000-
11 000 inimest ööpäevas (mõ-
lemas suunas ja olenemata lii-
kumisviisist), pärast aastava-
hetust aga kasvas see näitaja
13 000ni.

Aasta varem ületas pärast
aasta vahetumist Narvas pii-
ri ligikaudu 11 000 inimest öö-
päevas. Narva piiripunkti juht
Üllar Kustala märkis, et rekor-
darv piiriületusi − 19 213 ini-
mest − fikseeriti 2014. aasta 3.
jaanuaril.

"Piirivalvurid teevad omalt
poolt kõik võimaliku, et tagada
võimalikult mugav ja kiire pii-
riületus. Sellegipoolest tuleb
arvestada tavapärasest pike-
ma ooteajaga. Palume mõist-
vat suhtumist ja varuda piiri-
punkti jõudmisel aega," ütles
Kustala.

Paljud venemaalased saa-
buvad Eestisse sõiduautode-
ga ning selle nädala lõpus on
oodata nende massilist taga-
sisõitu.

"Kõige raskem aeg on 9. ja
10. jaanuar− ootame jakarda-
me seda," ütles Narvas piiri-
ületusjärjekorda ootavaid ma-
sinaid teenindava ASi Trans-
servis-N juht Vladimir Mižui.
"Esialgu aga läheb meil kõik
normaalselt: neil, kes piiriüle-
tuse aega broneerinud ei ole,
tuleb 2-3 tundielavas järjekor-
ras oodata," lisas ta.

Autosid, milles on väike-
si lapsi, lastakse Mižui sõnul
piirile ilma järjekorrata. Ent
kontrolli läbimise tegelik aeg
sõltub sellest, kui ladusalt kul-
geb Eesti jaVene piirivalvuri-
te koostöö.

Võimalused Narvast Ivang-
orodi sõitmiseks elektroonili-
selt aeg broneerida ammendu-
sid juba ligi kuu aega tagasi.
Seejärel lisati järjekorda koh-
ti, kuid Mižui sõnul ei päästa
ka see olukorda.

"Meil on praegu raske öelda,
kui palju tuliEestisse masinaid
ning kui paljud neist jäävad siia
kogu pühade perioodiks, kui
paljud aga sõidavad koju taga-
sikohe pärast õigeusu jõule, 7.
jaanuari," märkisMižui. Sellest
hoolimata kinnitas ta, et 2016.
aasta algus eelmistest millegi
poolest ei erine.

IDA-VIRU ELANIKE ARV ON VIIE AASTAGA VÄHENENUD 13 150 INIMESE VÕRRA
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ELANIKE ARV IDA-VIRU
LINNADES JA VALDADES
2016. AASTA 1. JAANUARIL*
Alajõe vald 613 (-9)
Aseri vald 1644 (-53)
Avinurme vald 1293 (-28)
Iisaku vald 1227 (-15)
Illuka vald 1056 (-2)
Jõhvi vald 11 996 (-221)
Kiviõli linn 5542 (-105)
Kohtla vald 1581 (-36)
Kohtla-Järve linn 36 852 (-601)
Kohtla-Nõmme vald 1011 (-14)
Lohusuu vald 722 (-29)
Lüganuse vald 3014 (-104)
Mäetaguse vald 1760 (+10)
Narva linn 60 383 (-776)
Narva-Jõesuu linn 2829 (-33)
Sillamäe linn 14 057 (-282)
Sonda vald 866 (-23)
Toila vald 2308 (-4)
Tudulinna vald 437 (-34)
Vaivara vald 1752 (-15)
Ida-Virumaa kokku 150 943 (-2374)

* Sulgudes muutus eelmise aasta sama
ajaga võrreldes

Allikas:rahvastikuregister
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ARVAMUS

PÕHJARANNIK
Julmalt ausad arvud
Ühelt poolt ei ole Ida-Virumaa rahvastikuga
justkui midagi hullu lahti. 150000 elanikku on
arv, mida mitmed teised maakonnad ei saa ise-
gi kolme või nelja peale kokku.

Elanike arvult on Ida-Virumaa jätkuvalt suu-
ruselt teine maakond Eestis, kuigi kõigi eeldus-
te kohaselt napsab juba tänavuse aasta jooksul
selle hõbemedali talt kaelast Tartumaa. Kuid
koht poodiumil säilib veel aastateks, sest lähe-
mad ohustajad jäävad kaugele maha.

Märksa rohkem peaks aga panema mõtlema
see, miks teised Eesti suured maakonnad, na-
gu Harjumaa ja Tartumaa, tõmbavad iga aas-
taga endale uusi inimesi juurde, aga Ida-Virus
on pidev dramaatiline kahanemine − keskelt-
läbi paari protsendi võrra aastas.

Kui 1990. aastatel võis seda seletada Ida-Vi-
russe koondunud nõukogudeaegse suurtööstu-
se turumajandusega ümberkohanemisega, mil-
le käigus osutus väga suur osa inimesi lühike-
se aja jooksul üleliigseteks, siis nüüd peaks see
protsess valdavas osas läbi olema.

Uusi tugevaid magneteid, mis tõmbaks ini-
mesi oma elu Ida-Virumaaga tugevamalt sidu-
ma, on õnnestunud üles seada napilt. Nii uute
majandusharude kui elukeskkonna käsikäes
arendamisel pole soovitud tempos edusamme
õnnestunud teha. Seda rahvastikuregistri ar-
vud julma aususega kinnitavadki. Seda tuleb
tunnistada nii erakondadel kui kohalikel oma-
valitsusjuhtidel ja mõelda, kuidas üheskoos
olukorda põhimõtteliselt muuta, enne kui Ida-
Viru tüütuseni räägitud potentsiaalist tühjaks
jookseb.

ÜKS KÜSIMUS
KAS HÜVITIS PANEB JAHIMEHED METSSEAEMISEID
KÜTTIMA?

Seakatku leviku tõkestamiseks hakkab veterinaar- ja toi-
duamet maksma jahimeestele iga kütitud metsseaemise
eest 100 eurot hüvitist.

Ida-Viru jahimeeste seltsi juhatuse esi-
mees Enn Männiste

Ega jahimehed taha emiseid väga lasta,
mõeldes, etka järgmistelaastatel oleks sigu,
keda küttida. Neid lastakse küll, aga sügisel.
Praegu on metssigadel jooksuaeg,mis tähen-
dab, et hüvitist hakatakse maksma tiinete
loomade küttimise eest. Kindlasti leidub ka
selliseid jahimehi, kes rahaahnuse pärast selle lasu tee-
vad, aga jahieetikaga see kindlasti kokku ei käi ja ma loo-
dan, et niisuguseid laskjaid on võimalikult vähe. Sellise
otsuse on teinud inimene, kes metsast ja loodusest mitte
midagi ei tea ning tahab ühe metsaliigi täiestiära hävita-
da. Meie seltsis tuleb see teema kindlasti arutusele, aga
juba praegu on selge, milline on meie sõnum: säilitage
tervet, loodusega kooskõlas elava inimese mõistust.

Miks me sallime
sallimatut?

Kalle Kuusik JÕHVI POLITSEIJAOSKONNA JUHT

Sallivus või tolerantsus
on inimese või ühis-
konna võime taluda
harjumuspärasest

erinevat. Viimastel aastatel
on meie inimesed muutunud
järjest sallivamaks. Ja osali-
selt see ongi õige, et me salli-
me meie jaoks teistsuguseid
asju. Üha sallivamaks on aga
inimesed muutunud ka sellis-
te tegevuste suhtes, mille to-
lereerimine ei ole tegelikult
õige. Sallivusest vaid üks
samm edasi on ka selliste as-
jade suhtes ükskõikne olemi-
ne.

Käesoleval juhulräägin ma
inimeste suhtumisest kurite-
gevusse. Nii palju kui on ini-
mesi, on meie ümberka erisu-
guseid tõekspidamisi ja väär-
tushinnanguid. Väärtushin-
nangud saab inimene kaasa
perekonnast, kuid peale sel-
le mõjutab neidka keskkond,
milles elatakse.

Kuigi esmapilgul tundub
meile võimatu olukord, kus
inimene aktsepteerib kurite-
gude toimepanekut, tuleb po-
litseinikel sellega kokku puu-
tuda iga päev. Just see salliv
ja ma-ei-taha-sekkuda käitu-
mine on see, millega aidatak-
se väga palju kaasa sellele,
et korrarikkujad saavad oma
teod lõpule viia. Samuti mõju-
tab see süütegude avastamist,
kuna mittekogu infot ei jaga-
ta politseinikega.

Tolerantsus ja sallivus
on iseenesest positiiv-
sed. Teistsugused tege-
vused ja inimesed ri-

kastavad meie ühiskonda.
Kuid kas sallima peab kõike
või on olemas mingid piirid,
millest tuleks lähtuda?

Tuleb tõdeda, et ka tole-
reerimisel on oma piirid,
kuid neid seab igaüks ise.
Näiteks mõni inimene helis-
tab iga kord hädaabinumbril
112 ja teatab võimalikust joo-
bes juhist või abi vajavast ini-
mesest. Samas aga leidub ka
inimesi, kes on seisukohal, et
selline teatamineon ebavaja-
lik, kui mitte öelda mõttetu.

Kuigi iga inimese salli-
vuse kriteerium on erisugu-
ne, on sellegipoolest hulk as-
ju, mille suhtes on raske tole-
rantne olla. Näiteks narkooti-
kumide müük ja tarvitamine.
Peale selle, et narkodiiler tee-
nib selle pealt musta raha, ri-
kuvad uimastid väga paljude
noorte elu. Samuti inimeste
silme all toimuvad vargused
ja vägivallajuhtumid.

Võinrõõmuga öelda, et
järjest rohkem pöör-
duvad inimesed polit-
sei poole ja annavad

oma tähelepanekutest teada,
kuid siiski on jätkuvalt ka
neid, kes hoiavad kõike enda
teada. Isegi seda, kui nad läbi
korteriseina kuulevad, et joo-
bes mees peksab oma naist
või last. Sellise olukorra pu-
hul ei saa me rääkida sallivu-
sest, sest inimene mitte ei le-

pi sellise tegevusega, vaid tal
on lihtsalt ükskõik. Just üks-
kõiksus on see, mis paneb
mind muretsema.

Inimeste ükskõikse suhtu-mise üks põhjusonkind-
lasti avalik ruum: ajakir-
jandus,sotsiaalmeedia, in-
ternet.Väga paljusid juhtu-

meid kajastatakse seal ene-
sestmõistetavalt ja inimeste
kommentaaridest võibtihti-
pealeväljalugeda õigustusi.

Näiteks kui narkomaan soori-
tabkuriteo, siisteeb ta seda
ju selleks, et endalevajalik

doossaada, et tal parem hak-
kaks. Samuti võrreldaksenäi-
teks joobes juhtimist välisrii-
kidega, kus teatav promill on

lubatud. Kui välismaal võib,
siis miks Eestis ei või?
Kui sel teemal kõva hääle-
ga sõna võtta, siis saadakse
aru, et tegemist on väära teo-ga. Samaseinäidata taunita-
vat suhtumist välja ega rea-

geerita. Hiljem tekib aga suh-
tumine "ei kuule, ei näe, ei hu-
vita".
Vaadates mitmesuguste

uuringute tulemusi ja jälgi-
des meediat, hakkab teravalt
silma see, etrahvas peab po-
litseinike jakohtunike mää-
ratavaid karistusi leebeteks.
Samas peetakse iseenesest-
mõistetavaks teatudliikiku-
ritegusid.
Kõige rohkem tekitab küsi-

musi joobesinimese rooli lu-

bamine. Mis põhjusel ja kui-
das põhjendavad inimesed se-
da, et nad enda lähedase sõb-
ra või tuttava, kes on ebaadek-
vaatne, sõidukit juhtima luba-
vad? Või näiteks miks on mõ-
ni inimene nõus istuma sõi-
dukisse, mille roolis on joo-
bes juht? Selliseid küsimusi
saab esitada veel väga palju-
de valdkondade kohta, kuid
tegelikke vastuseid on raske
leida.

Teiste tööd kritiseerida
on lihtne, kuid minu
soov on asju paranda-
da. Ma tahaksin, et meil

oleks turvaline elada ja me
oskaksime üksteist hinnata.
Kindlasti ei sünni ükski muu-
tus üleöö. Kuid minu soov
oleks, et inimesed märkaksid
ja aitaksid üksteist rohkem.
Kui puudub soov või julgus
ise sekkuda, siis korravalvu-
rile teatamine võiks olla üks
võimalikest sammudest. Näed
kedagi maanteelüleni mustas
kõndimas, siis loovuta talle
oma helkur või helista 112 ja
anna sellest inimesest teada.
Pigem anda sellistest juhtu-
mitest teada ja tunda rõõmu,
et oled midagi head teinud,
kui hiljem kahetseda, et oled
olnud ükskõikne.

Parema kogukonna ja riigi
heaks saame mekõik midagi
ära teha. Iga väike ennetus-
tegu aitab kaasa turvalisuse
loomisele.

Kui puudub soov või julgus ise sekkuda, siis korravalvurile teata-
mine võiks olla üks võimalikest sammudest.

PÄEVA LAUSE
"Isaks saamine on
süveneva pruudi-
põua tõttu üha suu-
rem väljakutse."

Soolise võrdõiguslikkuse ja
võrdse kohtlemise volinik
Liisa Pakosta noorte naiste
arvu vähenemisest.
(Postimees, 5. jaanuar)

LEHED EILE
ÕHTULEHT leiab, et Eu-

roopa Liidu eesistumiseks
(2018. aastal) valmistuv Ees-
ti peab kujundama selge sei-
sukoha, kas ja kuidas üldse
Euroopaga edasi minna, mi-
da teha põgenikega, ja ega
ühise majanduse terviski ei
anna põhjust kiidelda.

Ukraina kriis pole lahen-
dust leidnud, muudel tand-
ritel kipuvad pinged kogu-
nema. Kodumaisedki tüli-
õunad saavad just tänavu
küpseks − ja me ei pea sil-
mas vaid seda, et ilma ra-
kendusaktideta kooselusea-
dusel pikka pidu ei ole. Ve-
nemaa ootab piirileppe rati-
fitseerimist juba sel aastal,
karjuv vajadus haldusrefor-
mi järele nõuab omavalitsus-
te liitumist, kahaneva rahva
suhtes liiga suureks paisu-
nud ametnikkondkärpimist,
pinged palju kära tekitanud
töövõimereformi pärast la-
hendamist. Küsimus onvaid,
kellele see õun otse lagipähe
potsatab.

Õhtuleht ootab algavalt
aastalt, et praegu veel mu-
gavustsooni nautivad poliiti-
kud peaksid tagapalged peh-
metelttoolidelt üles vedama,
julgema asju teha teisiti ja
tehtu eest ka vastutama

Selline roosa ja lapselik
on Õhtulehe enda hinnan-
gul nende uue aasta esime-
ne unistus.

EESTI PÄEVALEHES ni-
metab Kärt Anvelt alanud
poliitaasta märksõnadeks
haldusreformi, presidendi-
valimisi ja piirilepingu rati-
fitseerimist.

Praeguse võimuliidu te-
gelikuks proovikiviks saab
haldusreform.Näis, kas see
valitsus on suurteline suur-
teks reformideks või jätka-
takse arvutamist.Kuna kohe
pole valimisi tulemas, võiks
jaguda julgust ka suurte re-
formide jaoks. Tõsi, kohali-
keks valimisteks valmistu-
mine algab siiski juba sügi-
sel. Seetõttu ongi just aasta
esimene pool asjade kokku
panekuks ideaalne aeg. Tei-
salt võib valijameeste meel-
suse kaudu mõjutada ka pre-
sidendivalimisi.

On üsna mõeldamatu, et
president seekord suve lõ-
pus riigikogus ära valitakse,
nagu juhtus viimati, kui Too-
mas Hendrik Ilvesest sai tei-
seks ametiajaks president.
Parlament on teistsugune:
erakonnad on liiga erinevad
jaka nenderollid teised.

Nii lähebki presidendi va-
limine sügiseks valijameeste
kogu kätte,kus lisaks 101 riigi-
kogu liikmeleon ka 234 kohali-
ku omavalitsuse esindajat.
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UUDISED

EESTI
KOHUS VABASTAS
KALJURANNA JAKIILI
VAHI ALT
Harju maakohus vabastas
teisipäeval vahi alt korrupt-
sioonis kahtlustatavad Tal-
linna Sadama eksjuhid Ain
Kaljuranna jaAllan Kiili, kes
peavad edaspidi olema
elektroonilise järelevalve
all.

Läinud aasta jõulude eel
taotlesid Allan Kiili ja Ain
Kaljuranna kaitsjad kohtult,
et kahtlustatavate vahista-
mine asendataks elektroo-
nilise valvega. Teisipäeval
peeti Harju maakohtus
kohtuistungid, kus prokurör
nõustus tõkendi muutmise-
ga.

"Kaljurand ja Kiil vahistati
läinud aasta augustis pro-
kuratuuri taotlusel selleks,
et neil poleks võimalik pan-
na toime õigusmõistmise-
vastaseid kuritegusid ehk
mõjutada hulgalisi tunnis-
tajaid. Kuna nelja viimase
kuu jooksul on kaitsepolit-
sei hulgaliselt menetlustoi-
minguid juba läbi viinud,
olen prokurörina nüüdseks
nõus tõkendi muutmisega,"
rääkis menetlust juhtiv riigi-
prokurör Laura Feldmanis.

Kaitsepolitsei pidas Tallin-
na Sadama juhatuse endi-
sed liikmed Allan Kiili ja Ain
Kaljuranna kinni 26. au-
gustil.

Riigiprokuratuuri kinnitu-
sel käivitus kriminaalme-
netlus Kiili ja Kaljuranna te-
gevuse uurimiseks küll tä-
navu, kuid kogutud tõendid
annavad alust arvata, et
võimalikud korruptiivsed te-
hingud ulatuvad juba aas-
tasse 2009.

Kahtlustuse keskne te-
hing on riigiprokuratuuri
kinnitusel parvlaevahange
ning uurimisandmetel teki-
tabkahtlusi laevade tellimi-
ne justPoolast.

LÕPPENUD AASTA OLI
VIIMASE POOLSAJANDI
KÕIGE SOOJEM
Keskkonnaagentuuri and-
meil oli Eestis lõppenud
aasta keskmine õhutempe-
ratuur +7,6 kraadi, mis te-
gi sellest viimase poole sa-
jandi kõige soojema, sest
aasta keskmise õhutempe-
ratuuri norm on +6,0 kraa-
di.

Möödunule ligilähedane
oli ka 2008. aasta, mil
Eesti aasta keskmine õhu-
temperatuur oli +7,4 kraa-
di, teatas keskkonnaagen-
tuur BNSile. Alates 1961.
aastast on kõige jahedam
olnud 1987. aasta, mil
Eesti keskmine õhutempe-
ratuur oli +3,5 kraadi.

Lõppenud aasta keskmi-
sele avaldasid suurt mõju
eriliselt soojad aasta esi-
mesed kolm ning viimased
kaks kuud. Kui jaanuar,
veebruar, märts ja novem-
ber olid aastate keskmi-
sest 3-4 kraadi soojemad,
siis detsember oli normist
suisa 5 kraadi soojem.
(BNS)

VESI: Viru jalaväepataljonipretensioonid ajendasid vee-ettevõtet tegutsema

Toomas Ziljov ehitab uue
puurkaevu ja veetöötlusjaama

Ajendatuna peami-
selt Viru jalaväepa-
taljoni rahulolematu-
sest OÜ Pesulux paku-
tava joogiveega ehitab
firma omanik veetööt-
lusjaama ning rajab ka
uue puurkaevu, et taga-
da vajalik kogus vett.

Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

Möödunud aasta lõpupäevil
küsis Malmi tänava piirkon-
nas joogivett müüv OÜ Pesu-
lux Jõhvi vallavalitsuselt
kooskõlastust uue puurkaevu
rajamiseks.

"Jõhvi vallavalitsus on väl-
jastanudPesuluxile ehitusloa
uue veetöötlusjaama rajami-
seks. Olemasolevadpuurkae-
vud ei võimalda tagada vaja-
likku veehulka /---/ Jõhvi val-
lavalitsuse korralduses 3. no-
vembrist 2015 on mainitud, et
Pesulux ei taga tuletõrjehüd-
rantidele vajalikku veehulka.
Peamine põhjus veetöötlus-
jaama ja puurkaevu rajami-
seks on kaitseväe poolt esi-
tatudpretensioonid," põhjen-
datikirjas.

Kaitseväe pretensioonid
Pesuluxi müüdava vee suh-
tes said alguse möödunudke-
vadel. Toomas Ziljovi sõnul
asus ta seejärel kohe tegut-
sema: "Praeguseks on vee-
töötlusjaama ehitus saanud
kõik vajalikud kooskõlastu-
sed ja ehitus on jubaalanudki− vundament on valatud.Ke-
vadel jätkame ja usun, et aas-
ta lõpuks on jaam valmis."

Ziljov taotles veetöötlus-
jaama rajamiseks keskkon-
nainvesteeringute keskuselt
toetust, ent jäi sellest ilma.

"Tõenäoliselt sellepärast,
et minu ettevõttes ei ole mu-
nitsipaalosalust," arvas ta.
"Mõnes mõttes on isegi hea,
et toetust ei antud − see muu-
dab ehitamise odavamaks.
Muidugi pean pangalaenu
võtma, aga see ei tähenda, et
hiljem vee hind tõuseks."
Kaks kaevu korraga tööle

Vee puhastatakse ka prae-
gu ning raua- ja mangaani-
filtrid tagavad nõuetele vas-
tava vee.

"Uude jaama tulevad tõ-
husamad filtrid, mis rauasi-
salduse veelgi allapoole vii-
vad, nii et ka võimalik nor-
mide karmistamine tulevi-
kus ei oleks probleem," kin-
nitas ta.

Veetöötlusjaam kerkib
kinnistule, kus praegu asub
kasutusest väljas olev ma-
dal, 55meetrine kaev, mida
Pesulux kasutas oma tege-
vuse algaastatel. See kaev on
nüüd plaanis likvideerida. Sa-
male kinnistule kavatseb Zil-
jov puurida ka uue, 170-180
meetri sügavuse kaevu. Pa-
ralleelselt jääb tööle ülejärg-
misel kinnistul asuv praegu
kasutuses olevkaev.

"Kaevud hakkavad töö-
le kordamööda, poole päe-

va kaupa. Muidugi läbib mõ-
lema kaevu vesi veetöötlu-
se. Kui peaks tekkima vaja-
dus suurema veekoguse jä-
rele − näiteks tulekahju kor-
ral −, on võimalik mõlemad
kaevud korraga töölepanna.
Tuleb ka suurema läbimõõdu-
gaveetorustik, mis selle vee-
koguse läbi suudab lasta. Et
vesi torudes seisma ei jääks,
tuleb tagada ringvool," selgi-
tas ta.

Kaitseväe plaan
ei mõjuta

Jõhvi vallavalitsuse no-
vembrikuine korraldus, mil-
lele Ziljov oma taotluses vii-
tas, käsitles kooskõlastu-
se andmist kaitseministee-
riumi taotlusele puurkaevu
asukoha valikul. Tegemist on
Viru jalaväepataljoni terri-
tooriumiga (riigikaitsemaa)
ning puurkaevu kasutamise
otstarbeks on märgitud tu-
letõrje- ja tehnoloogilise vee
saamine mahus 10 m³/ööpäe-
vas.

Kaitseväe toetuse väeju-
hatuse teabeohvitser noo-

remleitnant Taavi Laasik üt-
les, et kaitseministeeriumi
rajatav puurkaev on mõel-
dud pataljoni tehnoloogilise
vee saamiseks, mida saab ka-
sutada näiteks sõidukite pe-
semiseks või vajaduse korral
ka tule kustutamiseks. "Raja-
tava kaevu vee kasutamine
võimaldab pataljonil kulusid
kokku hoida. Puurkaev raja-
takse vana kaevandusstreki
kohale ja kasutama hakatak-
se strekis olevat vett. Joogi-
ja muu inimeste tarbeks ku-
luv vesi ostetakse ka edaspi-
di teenusepakkujalt."

Toomas Ziljov ütles, etkui
kaitsevägi peaks tuletõrjevee
saamiseks oma puurkaevu ra-
jama, ei mõjuta see tema ot-
sust uus puukaev ehitada.

"Tuletõrjevett vajab mitte
ainult pataljon, vaid ka kogu
Malmi ja Pargi tänava piir-
kond, sellepean igal juhul ta-
gama," ütles ta. "Lisaks annab
uus kaev mulle endale kind-
lustunde: kui ühe kaevuga
peaks midagi juhtuma, saan
teisega ikkagi veevarustuse
tagada."

TOOMAS ZILJOV
Tuletõrjevett vajab mitte ai-
nult pataljon, vaid ka kogu
Malmi ja Pargi tänava piir-
kond, selle pean igal juhul
tagama.

Toomas Ziljovi sõnul olid Viru jalaväepataljoni pretensioonid üheks ajendiks nii veetöötlusjaama kui uue kaevu rajamisel. PEETER LILLEVÄLI

Põgenenud vang lasi end kinni võtta
Esmaspäeval Jõhvis Kaare
tänaval kodukülastuse ajal
konvoi silme alt kadunud
mõrva eest vangi mõistetud
19aastane Marmo Hein lasi
vanglaametnikel end ööl vas-
tu teisipäeva taas kinni võt-
ta.

Ta peeti kinni Jõhvist 18
kilomeetrit eemal asuvas kü-
las. Justiitsministeeriumei
nõustunud avaldama Heina
põgenemisteed, redutamis-

paika ega tema kinnipidami-
se asjaolusid, märkides vaid,
et perekonna liikmed veen-
sid tedavastupanuta end kät-
te andma.

Viru maakohus mõistis
Heina koos kaaslasega süü-
di 2013. aasta lõpus Toila val-
las Pühajõe külas toimunud
33aastase mehe mõrva eest
jakaristas neid 9 aasta pikku-
se vangistusega. Tollal alaea-
lised noormehed lõidkirvega

surnuks mehe, et saada kät-
te tema auto Audi A6 Quattro
ja sellega sõitma minna. Vahi
all on nad olnudalates 5. jaa-
nuarist 2014.

Esmaspäeval sai Hein hea
käitumise eest vanglas või-
malusekonvoi saatelkülasta-
da oma kodu Jõhvis. Selle käi-
gu ajal ei pannud ametnikud
tähele hetke, mil vangkodunt
väljus japlehku pani.

Heina tabamist juhtinudVi-

ru vangla direktori kohuseid
täitnud Ain Anslan tõdes jus-
tiitsministeeriumi vahendu-
sel, et juhtunu oli suurem ta-
gasilöök juba kuus aastat sel
kujul toiminud noorte vangi-
de motivatsiooniprogrammis.
"Teisalt näitas see, et prog-
rammi eesmärk − aidata noor-
tel õigusrikkujatel omaperega
suhteidhoida − võimaldabneid
ohtlikelt eksisammudelt tagasi
tuua," ütles Anslan. (PR)

LÜHIDALT

HOMME AVATAKSE KERESE
MÄLESTUSMÄRK
NARVA. Homme, 7. jaanuaril tä-
histavad narvalased mälestus-
märgi avamisega oma kaasmaa-
lase, kuulsa malemeistri Paul Ke-
rese 100.sünniaastapäeva.

Mälestusmärgi avamine toimub
Peetri platsi lähedal asuval väike-
sel haljasalal kell 12. Üks mäles-
tusmärgi paigaldamise idee alga-
tajatest, Narva linnavolikogu liige
Vladimir Butuzov rääkis, et pronk-
sist malemeistri vastas oleval
tühjal toolil võib istet võtta iga
soovija. Kutsed avamisele on
saadetud ka Kerese sugulastele,
kuid kas keegi neist Narva kohale
tuleb, ei ole esialgu teada.

Eesti maleliidu president Andrei
Korobeinik ütles Põhjarannikule,
et nende organisatsiooni esindab
avamisel kindlasti keegi.

7. jaanuaril tähistatakse Kerese
100. sünniaastapäeva laiahaar-
deliselt ka Tallinnas.

Skulptor Aivar Simsoni valmis-
tatud mälestusmärk − pronksist
Keres arhiivifotodelt tuttavaks
saanud poosis pronksist laua ta-
ga istumas − valati Narvas spet-
siaalselt asutatud SA Kerese Mä-
lestusmärk tellimusel. Selleks va-
jalikud ligikaudu 100000 eurot
saadi Narva linna eelarvest,
sponsoritelt ja kultuuriministee-
riumilt.
OÜ ASSOLL TAOTLEB LAATADE
KORRALDAMISEKS LUBA
KOHTLA-JÄRVE. OÜ Assoll esi-
tas Kohtla-Järve linnavalitsusele
taotluse, saamaks luba 2016.
aastal kaheksa laada korraldami-
seks. Neli laata on kavas läbi viia
Järve ja neli Ahtme linnaosas.
20. aprillil on kavas kevadlaat ja
juuni alguses Kohtla-Järve 75.
sünnipäevale pühendatud laat,
augusti lõpus toimub kaevurite
päeva laat ning oktoobris tradit-
siooniline sügislaat.

MEHELE NOA SELGA LÖÖNUD
NAINE SAI TINGIMISI
KARISTUSE
JÕHVI. Viru maakohus määras
tingimisi vangistuse naisele, kes
oma elukaaslast pussitas.

Natalia (35) anti kohtu alla süü-
distatuna selles, et ta lõi purjuspäi
tüli käigus oma elukaaslast noaga
selga, tekitades talle eluohtliku
tervisekahjustuse. Naine sai teo
eest karistuseks 2 aastat ja 8
kuud tingimisi vangistust kolme-
aastase katseajaga. Selle aja
jooksul peab ta alluma käitumis-
kontrollile, muu hulgas käima pi-
devalt end registreerimas ning
mitte tarvitama alkoholi.

PÕLESID HÜLJATUD GARAAŽID
KOHTLA-JÄRVE. 4. jaanuaril kell
15.48said päästjad väljakutse
Kohtla-Järvele Endla tänavale, kus
põlesid mahajäetud garaažibok-
sid. Tuli ähvardas levida ka kasu-
tusel olevatele garaažidele.Tule-
kahju kustutati kell 18.06. Kokku
levis põleng 35 ruutmeetrile. Ini-
mesed kannatada ei saanud.

POLITSEI

VARASTATI KAKS JALGRATAST
4. jaanuaril teatati, et Kohtla-Jär-
vel Niidu tänaval murti sisse ga-
raažiboksi ning varastati kaks
jalgratast ja kalastustarbed. Kah-
ju on 1450 eurot.
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ILM JÕHVIS
KOLMAPÄEV. Pilves ilm,

sajab lund. Puhub kerge
muutliku suunaga tuul. Kül-
ma on 12-16 kraadi.



Raamatukogusüsteem
saatis valeteateid
Veebipõhine raamatukogusüs-
teem Urram saatis öösel ser-
veri hooldustööde tõttu välja
valeteateid tagastamata jää-
nud raamatute kohta.

Ööl vastu laupäeva saatis
veebipõhine raamatukogusüs-
teem Urram inimestele vale-
teateid raamatukogu võlgne-
vuste kohta. Teateid said nii
need inimesed, kellel on kõik
laenutatud raamatud tagasta-
tud, kui ka need, kelle laenu-
tähtaeg pole veelkäes.

"Süsteem tekitas täna tões-
ti segadust ja oleme saanud
inimestelt nii kirju kui kõne-
sid, milles nad kinnitavad, et
neil raamatukogu raamatuid
käes pole," ütles Kohtla-Järve
keskraamatukogu direktor Ai-
me Aarmaa. Kogu saatis oma
klientideleka teate sellekohta,
et teavituskirjad on ekslikud ja
muretsemiseks pole põhjust.

Urram on kultuuriminis-
teeriumi, SA Vaata Maailma
ja OÜ Urania COM koostöös
loodud süsteem, mille abil on
võimalik interneti teel raama-
tukoguteenuseid kasutada. Nii
on võimalik selle kaudu otsi-
da, millises kogus on raamat
olemas jakas see on just välja
antud või mitte. Süsteem liht-
sustab ka raamatukogutööta-
jate tööd, saates automaatselt
teateid neile, kelle laenutus-
tähtaeg hakkab lähenema või
on ületatud. "Need on teated,
mille sisestamisel meie inime-
sed midagi ei tee, mistõttu ka
süsteem eksis ja teated saatis,"
rääkis Aarmaa.

Urram, millekodulehekülg
on lugeja.ee, on suurima ka-
sutusarvuga raamatukogusüs-
teem, mida kasutab suurem
osa Ida-Virumaa raamatuko-
gusid. (PR)

Venemaa kaasmaalaste
liit kaotas kohtuvaidluse
turvafimaga
Kohtla-Järve Venemaa kaas-
maalaste liit (VKL) nõudis
kohtu kaudu turvafirmalt toi-
munud varguse eest kahjuta-
su, entkaotas vaidluse.

VKL pöördus hagiga koh-
tusse, pärast seda kui mullu
ajavahemikus 16.kuni 18. mai-
ni tungis keegi tundmatuvaras
akna kaudu liidu Kohtla-Järvel
Keskalleel asuvasse kontoris-
se ning viis minema arvuti mo-
nitori, arvutikomplekti ja rek-
laamtahvli. Kokku hinnatikah-
ju suuruseks 626 eurot. VKL
nõudis turvafirmalt USS Secu-
rity kahju hüvitamist, kuid vii-
mane keeldus.

Kohtus selgitas VKLi esin-
daja, et pärast vargust kutsuti
sündmuskohale tehnik, kes tõ-
des, et vaatluse ajal oli valve-
süsteem töökorras, kuid mil-
legipärast varguse toimumise
hetkel see tööle ei hakanud.

Kohtus võeti poolte vahel
sõlmitud leping välja ning sel-
lest selgus, et muu hulgas on

turvateenuse tellija kohustus
hoida töökorras ka häiresead-
mestik, ning kohus tõdes, et le-
pingust ei tulene turvafirmale
kohustust häireseadmestikku
kontrollida, hooldada või muul
moel töökorras hoida.

"Kostja kohustus reageeri-
ma juhul, kui objektilt saabub
kostja juhtimiskeskusesse häi-
reteade, s.o objektil asuva häi-
reseadmestiku registreeritud
signaal, mis edastatakse juh-
timiskeskusesse kostja poolt
objektile paigaldatud jahäire-
seadmestikuga ühendatud raa-
diosaatja kaudu. /.../ Kui häire-
teadet kostja juhtimiskesku-
sesse ei saabu, puudub kostjal
alus saata valveobjektile au-
topatrull, võtta ühendust ha-
geja kontaktisikuga või teha
muid toiminguid," leidiskohus,
lisades, etkuna nimetatud ju-
hul lepingurikkumist ei esine-
nud, siis jätab kohus hagi ra-
huldamata. Praeguseks on ot-
sus jõustunud. (PR)

Kohtla-Järve ei saanud
lisaaega
Keskkonnainspektsioon ei pi-
kendanud Kohtla-Järve linna-
le korraldatud jäätmeveo ra-
kendamiseks tehtud ettekirju-
tuse tähtaega.

Aprillis tegi keskkonnains-
pektsioon Kohtla-Järve linna-
valitsusele ettekirjutuse, ko-
hustades neidrakendama kor-
raldatud jäätmeveduhiljemalt
1. jaanuarist 2016. Selle täht-
aja pakkus välja linnavalitsus
ise, pidades reaalseks, et aas-
ta lõpuks on neil probleem la-
hendatud.

Kui asi venima jääb, peab
linn ettekirjutuse kohaselt
maksma jaanuaris 10 000 eu-
rot sunniraha. Ja nii iga kuu,
kuni korraldatud jäätmevedu
toimima hakkab.

Detsembri keskel saatis lin-
navalitsus keskkonnainspekt-
sioonile kirja, paludes ettekir-
jutusetähtaegakolm kuud pi-
kendada, arvestades hanke
keerukust ja mahtu. Täpse-
maid põhjendusi kirjas välja
ei toodud.

Vahetult enne jõulupühi
andis keskkonnainspektsioon

linnale teada, et ettekirjutu-
se täitmise tähtaega ei piken-
data.

"Jäätmeseaduse kohaselt
tuleb korraldatud jäätmeve-
dukorraldada alates 2005. aas-
ta 1. jaanuarist. Korraldatud
jäätmeveo läbiviimise tingi-
mused ja hanke keerukus on
seega kohalikule omavalitsu-
sele olnud teada üle 10 aasta.
Haldusmenetluseläbiviimisel
arvestas keskkonnainspekt-
sioon tähtaja määramisel as-
jaoluga, et tegemist on suure-
mahulise tööga, ning ettekir-
jutuse täitmise tähtaja pakkus
Kohtla-Järve linnavalitsus är-
akuulamise käigus," põhjen-
das linnavalitsusele saadetud
kirjas keskkonnainspektsioo-
ni Ida-Virumaa büroo juhata-
ja Aivar Lainjärv.

Lainjärv märkis, et kui lin-
navalitsus esitab jaanuaris do-
kumentaalsed tõendid, et ette-
kirjutuse täitmine viibib nen-
dest mitteolenevatel põhjus-
tel, võib keskkonnainspekt-
sioon sunnivahendi rakenda-
mise edasi lükata. (PR)

UUS DIREKTOR: Uut torti tegema ei hakka, kuid lisame retsepti uusi koostisosi

Iisaku muuseum sai uue
omandivormi ja uue juhi

Vallaasutusena te-
gutsenud Iisaku muu-
seum alustas aastat
sihtasutusena Iisaku Ki-
helkonna Muuseum ja
uue direktoriga, kel-
leks on Marko Vinni.

Tiia Linnard
tiia@pohjarannik.ee

Marko Vinni, kes kuulub ka
sihtasutuse juhatusse, muu-
seumi tegevusse kardinaal-
seid muudatusi ei kavanda.
"Praegu lähtume sellest, et pä-
ris uut torti tegema ei hakka,
kuid kindlasti lisame retsepti
mõned omapoolsed koostis-
osad," ütles ta. "Muuseumi
missiooniks on ja jääbolla pä-
randi hoidja jakultuuri kand-
ja."
Tagasi kodukanti

Muuseumitööle asumine
tähendab Vinnile väljakut-
set uues eluvaldkonnas, sest
varem on ta töötanud hoopis
metsandusega seotud asutus-
tes: RMKs, erafirmas Artis-
ton, erametsakeskuses ja vii-
masel neljal aastalLuua met-
sanduskoolis − metsanduse
valdkonna juhina.

Üheks põhjuseks, miks
Vinni Iisakusse muuseumi-
tööle asus, nimetas ta soo-
vi tulla tagasi Ida-Virumaa-
le, kus on ta juured ja kus
elab ta pere. "Teisalt oli
soov panustada oma kodu-
kanti ja seepärast sai selli-
ne teistmoodi ja teisest elu-
valdkonnast väljakutse vas-
tu võetud," märkis ta, lisa-
des, et on Luual töötades te-
gelnud väga palju ka loov-
tööga ja ürituste organisee-
rimisega ning soovib neid
külgi endas muuseumi di-
rektori ametikohal veelgi
arendada."Ja loomulikult ei

saa ära unustada, et see töö-
koht pakub piisavalt välja-
kutseid ja keskkonda, milles
ma pole varem olnud."

Iisaku muuseum asutati
1975. aastal Iisaku keskkoo-
li koduloomuuseumina. Paa-
rkümmend aastat hiljem sai
sellest vallamuuseum, seejä-
rel riigimuuseum, mõne aas-
ta eest taas vallamuuseum
ning tänavu siis sihtasutuse-
na tegutsev Iisaku kihelkon-
na muuseum.

Mida viimane muudatus
külastajatele kaasa toob?
Piletite hinnad samad

Vinni sõnul ei muutu kü-

lastajatele esialgu suurt mi-
dagi.

"Asutuse nime muutumi-
sega sisuline pool ei muutu,"
nentis ta. "Muuseum jääb ik-
ka samale kohale ja nii mu-
seaalne, pedagoogiline kui
terviklik pilt jääb samuti sa-
maks. Isegi piletite hinnad
oleme jätnud praegu muut-
mata: täiskasvanutele kaks
eurot, õpilastele ja üliõpilas-
tele üks euro. Küll aga looda-
me lähiaastatel leida rahalisi
allikaid, et üks muuseumikõr-
valhoonetest seest renoveeri-
da ning teine üles ehitada, et
pakkuda nii külastajatele kui
kohalikule kogukonnale veel-

gi paremat teenindust ja vaba
aja veetmise võimalusi."

Uus direktor lisas, et muu-
seum otsib ka intensiivselt
ideid ja võimalusi, kuidas
muutuda lähitulevikus noo-
remate külastajate silmis at-
raktiivsemaks. "Praegu ring-
leb üks idee, et selleks loome
endale ühe abilise, kes koos
heade muuseumi töötajatega
hakkab külalisi teenindama,"
ütles ta. "Aga sellest täpse-
malt siis, kui ta on juba meile
saabunud. Lähiajal kindlasti
ajakohastame oma infokana-
lid. Selleks värskendame ko-
dulehte ja oleme varsti leita-
vadka FBs."

SA Iisaku Kihelkonna Muuseum juhatuse liige ja muuseumi direktor Marko Vinni ütles, et
omandivormi muutusele vaatamata on ja jääb Iisaku muuseumi missiooniks olla pärandi hoidjajakultuuri kandja. ERAKOGU

Narva-Jõesuu ostis Jõhvilt vanu tänavavalgusteid
Narva-Jõesuu linnavalitsus
ostis Jõhvi vallalt poolteistsa-
da kasutatud tänavavalgustit,
mille vald suurprojekti käi-
gus uute vastu välja vahetas.

Vahetult enne jõule saa-
tis Narva-Jõesuu linnava-
litsus Jõhvi vallavalitsusele
kirja, paludes endile müüa
155 kasutatud tänavavalgus-
tit: 142 valgustit hinnaga 5
eurot tükk ja 13 hinnaga 10
eurot tükk. Vald oli tehingu-
gapäri ning palus linnavalit-
suse esindajatel endil maha-
võetud lampide seast sobivad
välja sortida.

Aasta tagasi ütles Jõhvi
vallavalitsuse majandusspet-
sialist Aivo Tamm, et vana-
dest valgustitest uuemad, mis
veel kasutada kõlbavad, võe-
takse kasutusele projektist
välja jäävatel aladel: "Asen-
dame nendega sealsed vane-
mad valgustid. Aga suurema
osaga neist, mis projekti käi-
gus maha võetakse, pole mi-
dagi peale hakata; valgustid
on nii rabedaks muutunud, et
purunevad juba mahavõtmi-
se käigus. Ehitaja annab need

kõik vallale üle ja esialgu la-
destame need ühtekohta, ku-
ni otsustame,kuidas neid uti-
liseerida."

Nüüd ütles Tamm, et ega
toonasega võrreldes midagi
muutunud ole ning vald pole
ise neid valgusteid kellelegi
pakkumas käinud.

"Eelmisel aastal, kui lam-
pide vahetamine alles algas,
oli see võimalus küll Narva-
Jõesuu linna tollase hooldus-
firmaga jutuks, aga siis see
ainult jutuks jäigi. Kui nad
nüüd konkreetse ostusoovi-
ga tulid, siis ei olnud meil sel-
le vastu midagi. Nagunii jääb
neid valgusteid meie oma va-
jadustest üle. Selliste valgus-
tite turgkaob varsti ära, kõik,
kes uusi ostavad, ostavad ik-
ka leedvalgusteid. Ostes pal-
ju kallimad küll, aga kesta-
vad kauem ja elektrit tarbi-
vad oluliselt vähem."

Tamme sõnul võeti Jõhvi
linnas suure tänavavalgustus-
projekti raames maha umbes
1200 vana valgustit, millest
enamik on kasutuskõlbmatud.
"Praegu on need kõik ühte ga-

raažiboksi ladestatud, kui ke-
vadel seal korrastama hakka-
me, sordime kõik läbi. Need,
millest veel asja saab, hoiame
alles − hiljaaegu asendasime
nendega näiteks viis valgus-
tit Kose külas. Töökorras on
neist vanadest umbes iga kol-
mas või neljas, nii et kui me-
hed kusagile mõnda välja lä-
hevad vahetama, soovitan ik-
ka vähemalt kaks tükki kaa-

sa võtta − üks neist ehk ikka
töötab."

Narva-Jõesuu linnapea
IraidaTšubenko ütles, et Jõh-
vilt ostetudkasutatud valgus-
tid on igal juhul säästlikumad
kui linnas praegu põlevad va-
nad valgustid.

"Me saime need ju väga
soodsa hinnaga − poest ostes
maksab üks valgusti 70 eurot,"
märkis ta. (PR)

Osa Jõhvis aasta tagasi maha võetud valgusteid on veel töökorras.PEETER LILLEVÄLI
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RAHALEHT

MUUTUSED: Autokooli kulusid ei saa enam koolituskuludena tulust maha arvata

Alanud aasta ühtaegu täidab ja tühjendab
inimeste rahakotti

Jaanuarist hakkavad kehtima mitmed seadusemuu-
datused, mis mõjutavad ka elanike rahakotti. Alam-
palk, maksuvaba tulu, peretoetused ja pension kas-
vavad; samal ajal tõusevad kütuste, alkoholi ja tu-
baka aktsiisimäärad. Swedbanki rahaasjade teabe-
keskus, rahandusministeerium ja sotsiaalministee-
rium annavad olulisematest muutustest ülevaate.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Alampalk tõuseb
430 euroni

Alampalk, millega on seo-
tud mitmed teised tulud ja ku-
lud, tõuseb 2016. aastast 40
euro võrra ehk 430 euroni.
Selle tõttu suurenevad laste-
vanemate kulud omavalitsus-
tes, kus lasteaia kohatasu on
seotud alampalgaga. Näiteks
on vanemate kanda jääv las-
teaia osalustasu Jõhvis 5 prot-
senti töötasu alammäärast ja
sel aastal tuleb arvestada li-
gemale 3eurose kohatasu tõu-
suga.
Peretoetused
kasvavad

Lastega peresid puudutab
ka see, et alates 1. jaanuarist
suureneb lapsetoetus 5 euro
võrra ehk 50 euroni pere esi-
mesele ja teisele lapsele. Toe-
tus kolmanda ja iga järgne-
va lapse kohta jääb samaks
ning on ka edaspidi 100 eurot
kuus.

2016. aastal tõuseb vaja-
duspõhise peretoetuse sisse-
tulekupiir perekonna esime-
sele liikmele 358 euroni, iga-
le järgnevale vähemalt 14aas-
tasele pereliikmele 179 euro-
ni ja igale alla 14aastasele pe-
reliikmele 107,4 euroni. Mullu
olid vajaduspõhise peretoetu-
se sissetulekupiirid vastavalt
329, 164,5 ja 98,7 eurot.

Lastega seotud toetustest
kasvab vanemahüvitise ülem-
piir 2015. aastaga võrreldes
175 euro võrra ehk 2549 eu-
rolt 2724 euroni. Lapsi üksin-
da kasvatavatele vanemate-
le suureneb aga igakuine ela-
tis, mis ühele lapsele ei või ol-
la väiksem kui pool valitsuse
kehtestatud alampalgast ehk
215 eurot.

Tõuseb lapsepuhkuse puh-
kusetasu. Emal või isal on õi-
gus igal kalendriaastal saada
3-6 päeva lapsepuhkust. Kui
2015. aastal oli lapsepuhkuse
päevatasu suurus 18,57 eurot,
siis alates 1. jaanuarist on see
20,24 eurot.

Maksuvaba tulu
suureneb

Uuest aastast suureneb
maksuvaba tulu 2040 euroni
aastas ehk 170 euroni kuus.
Seejuures ei tõuse laste ülal-
pidamisega seotud täiendav
maksuvaba tulu, mis jääbendi-
sele tasemele (154 eurot kuus
ja 1848 eurot aastas).

"Maksuvaba tulu japeretoe-
tuste kasvu mõjul suureneb
uuest aastast kahte last kas-
vatava jakahe keskmist palka
saava leivateenijaga pere sis-
setulek aastas umbes 200 eu-
ro võrra," kommenteeris muu-
datusi Swedbanki rahaasjade
teabekeskuse juht Lee Mari-
puu. "Teisest küljest sööb suu-
rema osa lastetoetuse tõusust

lasteaia kohatasu kallinemi-
ne."

Veel võib Maripuu sõnul
eraisiku seisukohast ebasood-
sa muudatusenavälja tuua ma-
haarvamiste kogusumma vä-
hendamise. Alates 2016. aas-
tast vähendatakse füüsilise isi-
ku maksustatavast tulust lu-
batud mahaarvamiste kogu-
summat 1920 eurolt 1200 euro-
le. Muudatus puudutab alates
2016. aastast eluasemelaenu
intresse, koolituskulusid ning
heategevuslikke kingitusi ja
annetusi. Samuti ei saa enam
koolituskuludena tulust maha
arvata autokooli ega täiskas-
vanute huvikoolitusekulusid.
Tõuseb töötutoetuse määr

Kui 2015. aastal oli töötutoe-
tuse määr 4,01 eurot, siis 2016.
aastal on see 4,41 eurot päe-
vas. Töötutoetus, mis oli 2015.
aastal keskmiselt 124,25eurot
kuus, tõuseb uuelaastal 136,71
euroni.

Töötuskindlustushüvitist
on sel aastal võimalik saada
maksimaalselt 1303 eurot ja
86 senti kuus, kuid minimaa-
lne töötuskindlustushüvitis31
kalendripäeva eest on 201 eu-
rot ja viis senti.

Maksimaalse töötuskindlus-
tushüvitise suuruse aluseks on
kolmekordne Eesti keskmine
ühe kalendripäeva töötasu.
Sellel aastal on keskmine ühe
kalendripäeva töötasu 28 eurot
ja 4 senti, mille töötukassa ar-
vutab möödunud aastal maks-
tud töötuskindlustusmaksete
alusel.

Töötuskindlustushüvitise
suurus on hüvitise maksmise
esimesel sajal päeval 50 prot-
senti ja seejärel 40 protsenti
kindlustatu üheksa kuu kesk-
misest kalendripäeva tööta-
sust ennekolme viimastkuud,
mis eelnesid töötuks jäämise-
le.

Ühe kalendripäeva hüviti-
se suurusele on kehtestatud
ülempiir, milleks on kolme-
kordne Eesti keskmine ühe
kalendripäeva töötasu eelmi-
sel kalendriaastal. 2016. aas-
tal on hüvitist võimalik saada

esimesel sajal päeval 42 eurot
ja kuus senti päevas ning ala-
tes 101. päevast 33 eurot ja 65
sentipäevas.

Toimetulekutoetus
suureneb

Puuduses olevate perede
toetamiseks tõuseb toimetule-
kupiir 2016. aastal 130 euroni
üksi elavale inimesele ja pere-
konna esimesele liikmele, sa-
muti pere alaealistele lastele.
Iga järgneva täisealise pere-
konnaliikme toimetulekupiir
tõuseb 104 euroni. 2015. aas-
tal olid toimetulekupiirid vas-
tavalt 90 ja 72 eurot.

Muutub üüritulu
maksustamine

Jaanuar toobkaasa muuda-
tusi kinnisvara üürileandjate-
le − neil tasub teada, et eluruu-
mi üürilepingu alusel saadud
tulust arvatakse edaspidi tu-
ludeklaratsioonis üürimisega
seotudkulude katteks maha 20
protsenti.
Lähetuse päevaraha
tõuseb

Tihti reisivatel töötajatel
tasub teada, et välislähetuse
päevaraha maksuvaba piir-
määra suurendatakse seniselt
32 eurolt 50 euroni. Kui lähe-
tus kestab kauem kui 15päeva
või on mitu lähetust samas ka-
lendrikuus, on edasiste päeva-
de eest päevaraha maksuvaba
piirmäär jätkuvalt 32 eurot.
Tõusevad nii pensionid
kui pensioniiga

Üldine pensioniiga Eestis
on praegu meestel 63 aastat
ja naistel 62,5 aastat. Meeste
ja naiste pensioniea ühtlusta-
miseks hakkab alanud aastast
kehtima ka naistele pensioni-

iga alates 63. eluaastast. Kesk-
mine vanaduspension tõuseb
aprillist 5,5 protsenti ehk 396
euroni senise 375 euro asemel,
jäädes seejuures tulumaksu-
vabaks, kuna tõuseb ka pen-
sionide täiendav maksuvaba
tulu.
Täiendav tagasimakse
madalapalgalistele

Järgmise aasta tulude põh-
jalmakstakse 2017. aastal ma-
dalapalgalistele välja täien-
dav tagasimakse. Tagasimak-
set saab taotleda täisealine ini-
mene, kes taotluse esitamise-
le eelnenud aasta jooksul on
töötanud täistööajaga vähe-
malt kuue kalendrikuu jook-
sul. Lähtudes rahandusminis-
teeriumi prognoosidest vae-
suspiiri kohta ning koalitsioo-
nileppes ja riigieelarve stra-
teegias kokkulepitust, saavad
2017. aastal makset taotleda
inimesed, kelle tulu jääb ala-
nud aastal alla 7782 euro.
Muutuvad alkoholi, tubaka
ja kütuste aktsiisimäärad

Alkoholiaktsiis tõuseb 15
protsenti 1. veebruarist. Ra-
handusministeeriumiteatel tä-
hendab see hinnanguliselt näi-
teks poole liitri õllekolmeprot-
sendilist hinnatõusu ja liitrise
viinapudeli üheksaprotsendi-
list hinnatõusu.

Tubakaaktsiis tõuseb 8 prot-
senti 1. juunist. Sigaretipaki
keskmine hind kallineks 2016.
aastal 3,26 euroni.

Bensiinide aktsiisimäär tõu-
seb 10 protsenti 1. veebrua-
rist. Bensiiniliitri hinda mõju-
tab see praeguse maailmatu-
ruhinna juures umbes 5 sen-
di võrra. Diisli ja kerge küt-
teõli aktsiisimäär tõuseb 14
protsenti 1. veebruarist. Diis-

likütuse liitri hinda mõjutab
see järgmiselaastal umbes 6,6
senti. Maagaasi aktsiisimäär
tõuseb 20 protsendi võrra 1.
jaanuarist.
Sotsiaalvaldkonda
tuleb raha juurde

Tänu lisarahale on võima-
lik oluliselt lühendada reha-
bilitatsiooniteenuste ootejär-
jekorda − praegu on järjekor-
ras ligi 9000 inimest. Sotsiaal-
ministeeriumi eesmärk on ta-
gada, et sotsiaalse rehabilitat-
siooni teenusele saadaks ühe
aasta jooksul. Sotsiaalse re-
habilitatsiooni teenuse eelar-
ve on 2016. aastal 8,85 miljonit
eurot, kasv 1,4 miljonit eurot.

Kasvavad haiguste enneta-
miseks ja sõltuvuste vähenda-
miseks tehtavad kulud. Lisa-
raha (lisaks Euroopa sotsiaa-
lfondi vahenditele) suunatak-
se haiguste ja sõltuvuste väl-
timise eesmärgil tehtavale en-
netustegevusele, näiteks ter-
viseedendusele töökohtades,
samuti tubakast loobumise
nõustamisele. Senisest suure-

mas mahus pakutakse nõusta-
misteenuseid ning asendusra-
vi ka muude sõltuvusproblee-
midega inimestele.Ennetuste-
gevusteks on kavandatud kok-
ku 9,3 miljonit eurot, kasv on
2,9 miljonit eurot.

Tagatakse valmisolek HIVi/
aidsiravimite soetamiseks se-
nisest suuremas mahus. Kui
varasematel aastatel olid ra-
vimikulud eelarvest kindlaks
määratud ega võinud planee-
ritud kulu ületada, siis 2016.
aastast on kulud arvestusli-
kud, mis tähendab, et kui ra-
vimeid on vajalik kasutada ja
hankida rohkem kui eelnevalt
planeeritud, on seda võimalik
paindlikult teha.

Haigekassa hüvitatavate
haiguspäevade arv ühes ka-
lendriaastas ei ole enam piira-
tud. 1. jaanuarist muutubkeh-
tetuks piirang ravikindlustu-
se seaduses, millega oli sä-
testatud, et kindlustatud isi-
kul on õigus saada haigushü-
vitistkokku mitte rohkem kui
250 kalendripäeva kalendri-
aastas.

LEE MARIPUU

Maksuvaba tulu ja peretoetustekasvu mõjul suureneb
kahte last kasvatava ning
kahekeskmist palka saava
leivateenijaga pere sissetulek aastasumbes 200 euro
võrra.

Lastega peresid puudutab seadusemuudatus, mille kohaselt suureneb 1. jaanuarist lapsetoetus 5 euro võrra ehk 50 euroni pere
esimesele ja teisele lapsele. Toetus kolmanda ja iga järgneva lapse kohta jääb samaks ning on ka edaspidi 100 eurot kuus.

ILJA SMIRNOV

Bensiini- ja diisliliitri hinda mõjutab aktsiisimäärade tõus alates 1.veebruarist.PEETER LILLEVÄLI
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UUDISED

UUS LASTEKAITSESEADUS: Suurem rõhk on varajasel märkamisel ja sekkumisel

Riik tuleb omavalitsustele lastekaitses appi
Sotsiaalkindlustusamet avas Jõhvis Ida piirkon-

na lastekaitse üksuse, mille kolmeliikmeline mees-
kond abistab kohalikke omavalitsusi keerulisema-
te juhtumite lahendamisel ja paneb eri valdkonda-
de spetsialistid ühiselt abi vajava lapse heaks tööle.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Tulenevalt uuest lastekaitse-
seadusest avatud piirkondlik
lastekaitse üksus asub Jõhvis
maavalitsuse hoones; selle
ülesandeks on Ida- ja Lääne-
Virumaa kohalike omavalit-
suste lastekaitsetöötajate
nõustamine, koolitamine ning
järelevalve.

"Ka siianioli väga palju häid
spetsialiste ja hästi töötavaid
asutusi, aga igaüks oli võib-ol-
la liiga palju oma mängumaas
kinni. Vahel kukkus abi vajav
laps nende vahelisse prakku,"
selgitas sotsiaalkindlustus-
ameti peadirektor Juta Saa-
revet. "Meie ülesanne on teha
nii, et neidpragusid enam po-
le. Ehk panna kogu tugispet-
sialistide armee ühiseltabi va-
java lapse heaks tööle, nii et ta
ei lõpetaks vangis ega vajaks
hiljem mõnda teraapiat."
Ei dubleeri

Saarevet lisas, et lastekait-
se üksus ei dubleeri seda tööd,
mida tehakse kohalikes oma-
valitsustes. "Lapse juhtumoli,
on ja jääb kohaliku omavalit-
suse lahendada, aga meie roll
on toetada ja õpetada, kus va-
ja, samuti pakkuda vajalikke
teenuseid."

Lastekaitse üksuse juhtEve
Liblik nentis, et omavalitsuse
lastekaitsetöötaja peab olema
väga tark. "Ta peab teadmape-
rekonnaõigust, hooldusõiguse
küsimusi, oskama kohtusse
pöörduda ja hinnata lapse abi-
vajadust. Tema töövaldkonda
kuuluvad puuetega, käitumis-
häiretega, väärkoheldud ja õi-
gusrikkumisi toime pannud
lapsed. Ega seda kõike koolis
ei õpetatagi."

Lastekaitse üksuse nõunik
Viola Läänerand tõi esile, et
väiksemates valdades laste-
kaitsetöötajat alati ei olegi. Sel
juhul tegeleb üks sotsiaaltöö-
taja inimesega sünnist surma-
ni ega pruugi teada kõiki laste-
ga töötamise eripärasid.

Saarevet arvas, et nõusta-
mist ei tule kohalikele omava-
litsustele peale suruda, sest
kõik peaksid olema huvitatud
sellest, et töö lastega oleks
hästi tehtud.

"Kui tõestikusagil on keegi,
kes sellest aru ei saa, on meil
ka järelevalve hoob, aga algu-
ses tahame ikkagi rõhutada
koostööd. Juhul kui see ei vii
tulemuseni, lähemekohapeale
javaatame, kas omavalitsuses

on lastekaitsetöö tagatud sel-
lisel tasemel, nagu seadus et-
te näeb. Kui ei ole, siis saame
põhimõtteliselt sanktsioone ra-
kendada. Loodan, et selleni me
siiski ei jõua."

Ida piirkonnas nõustab ko-
halike omavalitsusteametnik-
ke lastekaitsejuhtumi konsul-
tant Kristeli Peri. Ida piirkon-
na nõunik Marika Laanemäe
ja peaspetsialist Maarika Ta-
rum tegelevad aga ennetuse-
ga ning korraldavad valdkon-
naülestkoostööd.
Õigeaegne sekkumine

"Loodame liikudakoos kõigi
ametnike ja kodanikega selles
suunas, et lapse muret mär-
gatakse varakult ning sekku-
takse õigel ajal. Lapse esma-
ne kasvukeskkond on ikkagi
perekond ja kui vanemad jää-
vad hätta, peaksid tulema ap-
pi spetsialistid tervise, hari-
duse või sotsiaalvaldkonnast.
Sotsiaalkindlustusamet koor-
dineerib ennetust jakoostööd,
et me liiguks lastehuvide kait-
sel ühes suunas," selgitas Lää-
nerand.

Liblik tähendas, et lastega
tegelevad justkui kõik − peda-
googid, arstid, politseinikud,
sotsiaaltöötajad −, aga tihti
jääb puudu koostööst. "Kui on
juba tekkinud suurem mure,
selgub, et seda oleks saanud
ära hoida, kui inimesed, kes
probleemist teadsid, oleksid
omavahelrääkinud. Lastekait-
se üksus hakkab korraldama
kohtumisi mitte ainult keeru-
kate juhtumite puhul, vaid ka
ennetusena, et koostöövõrgus-
tik käiks regulaarselt koos."

Uuest aastast korraldatak-
se lastekaitsetöötajatele töö-
nõustamist, et vältida nende
läbipõlemist. "Sellises keeru-
lises valdkonnas on supervi-
sioon elementaarne. Selleks,

et mitte ise koos lapsega nut-
ta, vaid suuta aktiivselt prob-
leemi lahendada, peab olema
elurõõmus inimene," märkis
Liblik.

Mitmesuguseid teenuseid
pakutakse ka abi vajavatele
lastele ja peredele. Näiteks
multidimensionaalneperete-
raapia on mõeldud õigusrik-
kumisi toime pannud lastele,
et hoidaära nende erikooli või
vanglasse sattumine. "Esime-
sed pered on selle teraapia lõ-
petanud ja me oleme saanud
positiivset tagasisidet," tõdes
Läänerand. Samuti jätkub va-
nemlusprogramm, kus vane-
matele õpetatakse lihtsaid võt-
teid, kuidas nn raske lapsega
toime tulla.
Lasteabi telefon

Saarevet rõhutas, et abi va-
jav laps ja perekond on kõigi
ühine vastutus. "Igaüks meist
on laste kaitsja. Abi vajava
lapse märkamisel tuleb kind-
lasti teavitada kohalikku oma-
valitsust või helistada lasteabi
telefonil 116111,mis võtab kõ-
nesid vastu ööpäev ringi ja ku-
hu pöördudes saab jääda ano-
nüümseks."

Kui lasteabi telefon on ol-
nudkäigus aastaid, siis 1. jaa-
nuarist hakkas esimest korda
tööle ööpäevaringne ametnike
nõustamise telefon.

"Eelkõige on see mõeldud
keerukamate juhtumitekorral,
kui näiteks politsei läheb koju,
seal on väga kriitiline olukord

ja tuleb otsustada, kuhu laps
paigutada. Juhulkui kohaliku
omavalitsuse ametnikku ei saa
kätte, tuleb riik appi," rääkis
Läänerand.

"Paljud kohalike omavalit-
suste sotsiaaltöötajad on väga

tublid ja võtavad telefoni vas-
tu 24 tundi ööpäevas, aga me
oleme olemas, kui on vaja. See
pole päris nii, et enne oli must
maa. Pakume lisavõimalust, et
spetsialistid ei tunneks end ük-
sinda," lisas Saarevet.

Lastekaitseseaduse ra-
kendamiseks on 2016. aas-
tal ette nähtud 1,4 miljo-
nit eurot. Sotsiaalkindlus-
tusameti lastekaitse üksus
avati veel Tallinnas, Tartus
ja Pärnus.

VIOLA LÄÄNERAND
Väiksemates valdades lastekaitsetöötajatalati eiolegi.

Ida piirkonna lastekaitse üksuse meeskond oma esimesel tööpäeval 4. jaanuaril: lastekaitsejuhtumi konsultant Kristeli Peri, nõunik MarikaLaanemäe japeaspetsialist MaarikaTarum. MATTIKÄMÄRÄ

2016. aasta esimene vastsündinu
oli poiss
Ida-Viru keskhaiglas ega Nar-
va haiglas uusaastaööl ja 1.
jaanuaril ühtegi last ilmale ei
tulnud. 2016. aasta esimesed
beebid nägid Ida-Virumaal il-
mavalgust 2. jaanuaril.

"Sellist asja pole meil va-
rem olnud. 2. jaanuaril võtsi-
me vastu 10sünnitust ning esi-
mene vastusündinu oli poiss.
Muide, ka 2015. aasta lõppes

31. detsembril poisslapse sün-
niga," rääkis Narva haigla
naistekliiniku vanemõde Ga-
lina Morozova.

Kokku sündis Narvas möö-
dunudaastal 520 last, neist 267
poissi ja 253 tüdrukut ning 10
paari kaksikuid (2014. aastal
sündis 563 last, neist viis paa-
ri kaksikuid).

Ida-Viru keskhaiglas tu-

li 2015. aastal ilmale 487 last
(2014. aastal võeti seal vastu
441 sünnitust), neist 257 pois-
si ja 230 tüdrukut ning ühek-
sa paari kaksikuid. Viimane
sünd oli möödunud aastal 31.
jaanuaril − ilmale tuli tüdruk.
2016. aasta esimene vastsün-
dinu oli samuti tüdruk, kes nä-
gi ilmavalgust haigla sünnitus-
osakonnas 3. jaanuaril. (PR)
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TEENUS

Kanalisatsiooni-ja reovee ärave-
du. Kanalisatsioonikaevude pu-
hastamine. Mitmesugused makse-
võimalused. Tel 512 1495.

KAARDID ENNUSTAVAD. Tel 900
1727. 24 h. Hind 1,09€/minut.

EHITUS

MÜÜK

Soodsate hindadega ehituslik
saematerjal, sauna-, põranda-ja
voodrilauad. Tel 5665 2952, 336
0999.

Kvaliteetsed voodrilauad, põran-
dalauad (krunditud välisvoodri-
lauad). Veovõimalus. Soodsalt! Tel
503 1859.

KUHU MINNA

10. jaanuaril Kiviõlis Viru tänav 6
pargis UUSAASTALAAT. Info tel
5563 3677.

TEATED

Komisjonikauplus
HEA

võtab elanikelt müüki
kõiki kodu-ja aiakaupu,

antiikseid esemeid.
Jõhvi Kaubakeskus

(Keskväljak 6, nullkorrus)
Tel 337 1488.

TERVIS

Garanteeritudkaalukaotus kodu-
se tervisliku toitumise abil. Arsti-
de heakskiit! Alates vaid 6.90 €/kuu.
Liitu: www.erikorgu.ee.

MÜÜK

Kuivad kamina- ja küttepuud
(kask ja lepp, 40 l võrkudes). Tasu-
ta kohaletoomine. Tel 5370 7634.

Kuivad kütte-ja kaminapuud.
Kohaletoomine.

Tel 508 7430.

Su jalg eiastu enam
armsaid koduradu,
eiava käsi koduväravat ...

Avaldame sügavat kaastunnet
lähedastele

Mart HIISKÜLA
kaotuse puhul.

Reet ja Arles perega

Avaldame sügavat kaastunnet
Arvole perega ja langetame
pea, kui saadate viimsele

teekonnale kalli venna
Kaljo MILDERI

Traks ja Laanemets

Inimene on kord...
Inimene läheb kord...
Lahkumisel sulgub silm,
maha jääb kõik maailm ...

Mälestan õnnetult hukkunud
kauaaegset sõpra

Mattit
ning avaldan sügavat

kaastunnet lahkunu ristiemale
Vallile.

Laine

Avaldame sügavat kaastunnet
Evile perega

kalli abikaasa ja Isa

Mart HIISKÜLA
surma puhul.

MTÜ Vahtra Hooldemaja
kollektiiv

Iga lahkumine on raske,
iga teelesaatmine on kurb ...

Meie kaastunne Evile ja
Margele perega kalli

Mart HIISKÜLA
kaotuse puhul.

Maidla Nurme tänava rahvas



MIKSER

AJA LEHT

HOBUSE OMANIK SAI
KOHTUS ÕIGUSE
Mihail Pohjalainen süüdistab
Johannes Paali kurja hobuse
suukorwita pidamises. Ta läinud
nimelt ühel päewal Peetri tän.
nr. 2 hoowi, kus parajasti söö-
nud J. Paali hobune. Millegipä-
rast hobune hakanud talle
meeldima, ta lähenenud ja pat-
sutanud looma hellitawalt kae-
lale. Samas käänanud hobune
pea ja − krapsti! karanud ham-
mastega warukasse.

Tunnistaja aga wäidab, et süü-
di on kahjusaaja ise. Ta kuulnud
üsna selgesti, kuidas hobuse
omanik M. Pohjalaisele hüüd-
nud: "Ära mine ligi, hobune
hammustab!"

Kohtunik mõistis kaebealuse
kohtulikult õigeks. (Põhja Kodu,
8. Jaanuar 1936)

SILLAMÄE JA KOTKA VAHEL
HAKKAB LAEV KÄIMA JUBA
VEEBRUARIS
Saaremaa Laevakompanii ta-
hab Sillamäe ja Kotka vahelise
laevaliini avada juba tänavu
veebruaris.

Laevaliini avamine võib veeb-
ruari keskpaigast pisut edasi nih-
kuda selle tõttu, et Sillamäe sa-
dam ei pruugi jõuda selleks
ajaks luua reisijate vastuvõtuks
vajalikke tingimusi. Silport Kin-
nisvara juhatuse liige Tõnis
Seesmaa ütles, et eelkõige puu-
dutab see tolli-ja piirikontrolli
korraldamist ning selleks vajalike
tehniliste rajatiste ehitamist.

Saaremaa Laevakompanii ju-
hatuse esimehe Tõnis Rihvki
sõnul tuuakse 158 meetri pik-
kune laev, mis sai uueks ni-
meks Vironia, Sillamäele jaa-
nuari lõpus. 1977. aastal Nor-
ras ehitatud kauba-ja reisilaev
on läbinud värskenduskuuri
ning saanud nii uue sise- kui
välisviimistluse. Praegu on käsil
laeva meeskonna komplekteeri-
mine. (Põhjarannik, 6. jaanuar
2006)

Balletifestivali peaesineja on
Valgevene rahvuslik ooperi- ja
balletiteater
Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

Esmaspäeval algas Jõhvi
kontserdimajas 5.-8. maini
toimuva üheksanda balleti-
festivali piletite eelmüük.
Jaanuaris saavad pileteid os-
ta ainult EMT kliendid ning
neile on piletid balletifestiva-
li etendustele 25% soodsa-
mad. Vabamüüki jõuavadpi-
letid 1. veebruarist.

Jõhvikontserdimaja müü-
gijuht Svetlana Skrebneva
ütles, et kuna EMTon Jõh-
vi balletifestivali esimesi ja
peamisi partnereid, on sel-
le firma klientidele mõel-
dud sooduskampaaniad ju-
ba tavapärased ja väga me-
nukad.

"Möödunud aastal müü-
sime selle kampaania raa-
mes kaks kolmandikku bal-
letietenduste piletitest," sel-
gitas Skrebneva. "Arvan, et
tänavu on huvilisi veelgi roh-
kem, kuna eelolevkava koos-
neb põhiliselt klassikaeten-
dustest ning meie festivali-
de praktika on näidanud, et
need on Ida-Viru balletihu-
vilistele eriti meelepärased.
Seda kinnitab ka fakt, et ju-
ba kaheksanda balletifestiva-
li ajal möödunud aasta mais
müüsime me kakssada piletit
üheksandale festivalile."

Tänavuse festivali peaesi-
neja on Valgevene rahvuslik
ooperi- ja balletiteater, kelle
esituses saab näha klassika-
list balletti: 6. mail on kavas
Ludwig Minkuseballett kol-
mes vaatuses "Don Quijote",
7. mail aga Rimski-Korsako-
vi ühevaatuselineballett "Še-
herezade" ja galakontsert.

Svetlana Skrebneva soo-

vitab pöörata tähelepanu ka
teistele festivaliüritustele.
Ta rõhutas, et tänavust festi-
valikava koostades püüdsid
nad arvesse võtta nii laste,
noorte kui ka täiskasvanute
eelistusi.

Nagu ikka, toimub las-
te galakontsert ning kõige
väiksematele korraldatak-
se värvikad balletitunnid.
Vanematele lastele ja noor-
tele on suunatud etendus
"Aastaajad". "See on nimeka
Rootsi orelikunstniku Hans
Davidssoni ning tema Ees-
ti rahvusballetis tantsivate
poegade Jonatan ja Gabriel
Davidssoni ühine kava, kus
põimuvad klassikaline ore-
limuusika, spetsiaalselt loo-
dud koreograafiaga ballett
ja meeleolukas luule. "Aas-
taajad" on korduvalt toonud
publikumenu Rootsi jaTaani
linnade kirikutes ning kont-
serdisaalides," rääkis Skreb-
neva.

Möödunud aastal kutsusid
festivali korraldajad publi-
ku esimest korda ka Eesti
disaineri moesõule ning se-
da üritust saatis suur menu.

Seetõttu otsustati seda alga-
tust jätkata ning maikuus
astuvad vaatajate ette Ees-
ti kunstiakadeemia disaini-
teaduskonna tudengid ning
tuntud Eesti moekunstnik,
Montoni naisterõivaste pea-
disainer ja luksusliku moeb-
rändi Uschanka looja ning tä-
napäevast etnomoodi tutvus-
tava raamatu "Eesti rahva-
rõivas ja mood" autor Piret
Puppart.

Svetlana Skrebneva sõnul
on väga populaarsed ka pä-
rast etendusi toimuvad muu-
sikaõhtud. Tänavu korralda-
takse muusikaõhtu koostöös
Jõhvi kontserdimaja koh-
vikuga Noot. See toimub 6.
mail ning kuna kohtade arv
on piiratud, soovitab Skreb-
neva piletid juba varakult
valmis muretseda, rõhutades
veelkord, et alanud kampaa-
nia ajal saab enamikule fes-
tivaliüritustele osta pileteid
soodushinnaga.

Lisainfot eeloleva balle-
tifestivali ja piletihindade
kohta leiab internetist aad-
ressilt www.emt.ee ja www.
concert.ee.

Stseen etendusest "Don Quijote". bolshoibelarus.by

Pikem haigusleht
ei päästa lahtilaskmisest
Hoolimata sellest, et äsja ala-
nud aastast kadus töövõime-
tuslehelt ajaline piirang ning
raske haiguse puhul saab ini-
mene piisavalt aega end ravi-
da, jäi tööandjale kehtima või-
malus selline inimene nelja
kuu pärast vallandada.

Töölepingu seaduse järgi
võib tööandja töölepingu era-
korraliselt üles öelda, kui töö-
taja ei ole pikka aega tulnud
toime tööülesannete täitmise-
ga terviseseisundi tõttu,mis ei
võimaldatöösuhet jätkata, kir-
jutab terviseuudised.ee.

"Konkreetsetpunkti seadu-
ses ei ole muudetud. Töövõi-

me vähenemist terviseseisun-
di tõttu eeldatakse endiselt, kui
töötaja terviseseisund ei või-
malda tööülesandeid täita nelja
kuu jooksul," ütles sotsiaalmi-
nisteeriumi meedianõunik Os-
kar Lepik.

2016. aastast ei ole enam pii-
ratud haigekassa hüvitatavate
haiguspäevade arv ühes kalend-
riaastas. 2016. aasta 1. jaanua-
rist muutub kehtetuks piirang
ravikindlustuse seaduses, mil-
lega oli sätestatud, et kindlusta-
tud isikul on õigus saada haigus-
hüvitist kokku mitterohkem kui
250 kalendripäeva kalendriaas-
tas. (Postimees.ee)

Samsungi uusimas
külmikus toimuvat saab
jälgida otseülekandes
Tarbeelektroonika iga-aastane
suursündmus CES on alati pak-
kunud tulevikku vaatavaid ja
kohati veidraidki leiutisi ning
tundub, et sel aastal ei lähe su-
gugi teisiti.

Nimelt esitles Samsung es-
maspäevalLas Vegases peeta-
val messil külmikut, mis on va-
rustatud 21,5tollise diagonaa-
liga 1080p ekraani ning sise-
kaameratega, et igaüks saaks
jälgida, mis konditsioonis on
tema majonees, vahendabEn-
gadget.

"Loomulikult" saab reaal-
ajas jälgida külmkapis toimu-
vat ja seda nutitelefoniraken-
duse abil, mis on eriti kasu-
lik näiteks toidupoes olukor-
ras, mil mitte kuidagi meelde
ei tule, miks ja mida õigupoo-
lest ostma siirduti.

Koreas annab külmik au-
tomaatselt teada sellest, kui
mõni valitud toiduainetest va-
jab juurde ostmist või on pa-
rasjagu kuskil odavmüügis,
ning võimaldabneid isegi otse
külmkapi abil tellida. Külmi-
ku ekraan on võimeline kuva-
ma veebilehti ja neil leiduvaid
retsepte, sellega saab jätta pe-
reliikmetele sõnumeid, kuula-
ta raadiot jahallata pere toitu-
misharjumusi.

Ning lõpuks on külmik mõel-
dud toimima ka teiste kodu-
seadmete juhtimiskeskusena,
sealhulgas teiste firmade too-
dete haldamiseks. (Postimees.
ee)

Samsungi uus nutikülmik.
SAMSUNG

Nestle kakaojook jääb
ilma oma lööklausest
Nestle on sunnitud kaotama
sildi "hea algus päevale" oma
kakaotoodetelt, sest suure
suhkrusisaldusega toode sisal-
dab vähe toitaineid.

Populaarne kakaotootja
Nestle on sunnitud kaotama
ära sildi "hea algus päevale".
Ettevõtet on ühtlasi kritisee-
ritud selle eest, et nende rek-
laamid vihjavad, justkui oleks
imikutele mõeldud piimasegu
päris rinnapiimast parem.

Euroopa reklaamistandar-
dite liit toetab laste toidu kam-
paaniat, mille sõnul on kakao-
joogil ilutsev jänes koos löök-
lausega "hea algus päevale" ek-
sitav. Fraasi "hea algus" saab
seostada kasulike toitainetega,
mis peaksid sel juhul joogis si-
salduma, aga tegelikult sealt
puuduvad.

Nestle enda sõnul on nii jä-
nes kui ka fraas "hea algus
päevale" hoolikalt valitud. Jä-
nes iseloomustab aktiivset ja
energilist karakterit, kes rek-
laamib tervislikku eluviisi,
"hea algus" samas vihjab selle-

le, et toodet võib tarvitadahom-
mikul ning see annab hea ene-
setunde.

Küll aga on joogis ohtras-
ti suhkrut. Nestle UK sõnul si-
saldab 200milliliitrine jook, ku-
hu on lisatudkolm teelusikatäit
Nesquiki kakaod, üle 20 gram-
mi suhkrut. See on kaks kolman-
dikku 11aastase lapse päevanor-
mist.

Ettevõtte sõnul tuleb rohkem
kui pool kakaojoogi suhkrust
laktoosist, mida leidub tavali-
ses piimas, ja kakaopulbrisse li-
satud toitainetest, nagu C- jaD-
vitamiin, tsink jaraud.

1977. aastal alustati USAs
Nestle vastu kampaaniat, kui et-
tevõte tegi agressiivset turun-
dust imikutele mõeldud piima-
segule arengumaades. Reklaa-
mides räägiti piimasegu kasu-
likkusest ning kinnitati, et pii-
masegu on parem kui rinnapiim.
Kuna vee kvaliteet arengumaa-
des ei olnud kõige paremal ta-
semel, siis piimasegu veega se-
gades viis see mitme haiguseni.
(Postimees.ee)
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ALEVIK
HARJUS

E. GEOLOO-
GIAKESKUS

STANDARDIPEAL NN EUROOPAS PUPE ESMENE SALLER
TE SEERIA-

SELAJAL

TEIVAS
JANES-
PÜKSUS KULGUR

V E. RAHVUS
LILL

POOLJUHT-
PLAAT

"KEVADE"
TEGELANE

SLOVAKKIA
RAHVUSV.

TÄHIS

BOOR

SEGI

HULKA,
SEKKA

KAELA-
KAUNISTUS

OKOLOO-
GILINE-

NEP-
TUUNIUM

HELLALT
HOOLITSEVDISKOMUUSIKA ISESELTSI

NELJA-
JALGNENUTT MAGNETO

EONI OSA

KIRIKLIK
KOOLITUS

RUUTJUUR
16-ST

INGL K.
EESSÕNA

KOHT LAA-
NE-VIRUS G. MAC-

DERMOTT
MUUSIKAL USIN

AMEERIKA
FILMINÄIT-
LEJANNA

VASTU-
PEEGELDUS RÖÖVLIND

POND
KEEMILINE

ÜHEND AUTOMARKHOMLANE
HIMU

RAHVUSV.
STANDARDI-

ORG.

E. VAIKE
SAAR

SAAVU-
TATUD

PUNKTIARV ASESÕNA
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jagades Ida-Virumaa rõõme ja muresid...

Juubeliaasta tellijate õnneloosis
on auhindu 2500e
väärtuses

Peavõit 1500e Peaauhinna paneb välja:

SEB

Telli Põhjarannik 2016. aastaks
juba täna!

Peale selle läheb loosi
lO Selveri lOOeurost

SELVER

Loosimisel osalevad kõik, kel on 2016. aastaks vähemalt kuue kuu pikkune Põhjaranniku tellimus
või kehtiv e-püsimakse leping (endine otsekorraldus).

??
TULE TÖÖLE SÜDAMEAPTEEGI
VIRUMAA JA IDA-EESTI
PIIRKONNAJUHIKS!

Südameapteek on kiiresti arenev apteegikett, mis ühendab endas 74 apteeki üle
Eesti ning annab tööd rohkem kui 350 töötajale. Südameapteek sümboliseerib
igapäevast asjatundlikku ning kvaliteetset tervisenõuannet, mis puudutab tuhandeid
inimesi üle Eesti.

Piirkonnajuhi vasutusalas on juhtida ja arendada meeskondi ning jaemüüki oma
piirkonna apteekides. Peamisteks tööülesanneteks on apteekide tulemuslikkuse eest
vastutamine, kvaliteedi hoidmine ja apteekide meeskondade motiveerimine ning
müügiplaanide realiseerimine.

OOTAME SIND KANDIDEERIMA KUI:
? Sul on eelnev juhtimis- või müügikogemus ja mõistad jaemüügi põhimõtteid;
? omad majandusalast kõrgharidust, kasuks tuleb meditsiini- või farmaatsiaalane

haridus;
? Sa oled väga hea suhtlemisoskusega ning valdad vabalt nii eesti kui ka vene

keelt;
? oled tugeva ärilise mõtlemisega, tulemustekeskne, järjekindel ja aktiivne;
? omad juhilube ja oled valmis töösõitudeks oma piirkonnas.

PAKUME SULLE:
• võimalust liituda oma ettevõttele lojaalse, professionaalse, pühendunud ja
teotahtelise meeskonnagakiiresti arenevas apteegiketis;
• korralikku motivatsioonipaketti ja häid töötingimusi.

????
TÖÖKOHT ASUB TALLINNAS, VIRUMAAL VÕI IDA-EESTIS.

???Kandideerimiseks palun saada oma CV koos palgasoovi ja sooviavaldusega
hiljemalt 17.jaanuariks2016 aadressile orne.lainde@sydameapteek.ee
või küsi lisa telefonil 50 24 741

Galina Perova ja
Sergei Perov

3D-tikand ja foto
"Imeline

hobimaailm"
08.01-31.01.2016

Avamine 8. jaanuaril kell 16.
Avatud E-R kella 11-19,

kontserdipäevadel
kella 20.30ni.

Kermik OÜ OSTAB
metsakinnistuid ja
põllumaad
kasvava metsa raie-
õigust

504 4590
kermik@kermik.ee

www.kermik.ee

VMWvV

Piiri Hambaravi pakub tööd
hambaarstile

osalise või täiskohaga lisakus ja Mustvee linnas.
Firma on haigekassa lepingupartner. Kabinetid on
tänapäevase sisustusega, patsientuur olemas.
Ettevõte pakub:
- konkurentsivõimelist palka,
- paindlikku töögraafikut,
- 50-100 täienduspunkti eest koolitusi,
- sõidukulude kompensatsiooni,
- toetavat ja sõbralikku kollektiivi.

Tööleasumise aeg: kokkuleppel.
Palun võtke ühendust tel 511 8379 või 5568 1858,

e-post piiri.hambaravi@mail.ee,
koduleht www.piirihambaravi.ee.

e-post schwenn.seene@gmail.com
tel 5565 5009

mt ""nr

Info: OÜ Swella

II
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• lipumastide müük ja paigaldus
• lipumastide tarvikud
• lipumasti valgustid
• lipud, vimplid
• erilahendused
• valmis vundamendid
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